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Zelk Zoltán:Ez már az ősz 

Ez már az ősz. Itt-ott még egy tücsök 

dalt próbál szegény, a füvek között. 

Szakad a húr, szétfoszlik a vonó – 

nem nótaszó ez már, de búcsúszó. 

Ez már az ősz. Borzongva kél a nap. 

Közeleg a rozsdaszínű áradat. 

Átzúg kertek, erdők, hegyek fölött – 

elnémul a rigó, el a tücsök. 

Mily korán jő, mily korán tör felénk – 

hogy kortyolnánk még a nyár melegét! 

Be üres is volt idén a pohár, 

be hamar elmúlt ajkunktól a nyár! 

S hallod, ők is, hogy szürcsölik a fák 

az őszi ég keserű sugarát. 

Hiába isszák, nem ad már erőt, 

csügged az ág, sárgára vált a zöld. 

Csügged az ág, ejti leveleit. – 

Ó, ha az ember is a bűneit 

így hullatná! S lomb nélkül, meztelen, 

de állhatnék telemben bűntelen! 

 
A háziorvosi rendelés 2021. 10. 25. és 2021. 10. 29. között Ipolytölgyesen  

és Nagybörzsönyben az alábbiak szerint változik: 

Ipolytölgyes: 2021. 10.27. szerda 10:00-tól 10:30 

Nagybörzsöny:2021. 10.27. szerda 11:00-tól 12:00 

Rendel: Dr. Gosztonyi Jenő 

A többi napon sürgős esetben 07:00-tól 16:00-ig 

a 20/935 88 03 telefonszám hívható. 

Hétvégén és hétköznap 16:00-tól reggel 07:00-ig 

központi ügyelet hívható 27/370 073 
 



Hírek 

 

Az év egyik legtevékenyebb időszakát éljük. Így van ez az Önkormányzatunk életében is. 

Sok minden történt az elmúlt egy hónapban és az előttünk álló időszak is mozgalmas lesz. Igazából mostanra 

indultak be az éves beruházásaink.  

A járvány felélénkülésétől tartva a szokásostól korábban tartottuk meg az éves Közmeghallgatást. A 

megjelenteket legjobban a bolt ügye érdekelte. A Hírmondó előző számában meghirdettük, hogy a heti 

háromszori bolt járatot egyre csökkentjük. Ez komoly felháborodást váltott ki. A vélemények meghallgatása után 

heti kettő alkalomban egyeztünk meg: októbertől kedden és pénteken indul a falugondnoki busz Vámosmikolára 

a szokás helyről és időpontban. 

A bolt épületének sorsáról csupán annyi információnk van a tulajdonos ÁFÉSZ vezetőjétől, hogy egy budapesti, 

élelmiszer kiskereskedelemmel foglalkozó cég kibérelte a teljes épületet. Hogy mikor, mit szándékozik vele 

kezdeni, azt még nem tudjuk. Tehát a jelenlegi helyzet gyors változására, javulására egyelőre nem számíthatunk. 

A bolt épületének bizonytalan jövője miatt a Mikola irányú buszmegállót csak ideiglenes megoldással tudjuk 

használhatóbbá tenni. Hamarosan érkeznek fedett kerti leülők, szaletlik. Ezekből egyet asztal nélkül fogunk oda 

tenni a meglévő mellé. 

 

Szerencsésen rendeztük meg a Vízitúra szezonzáró 

családi napot a kikötőnknél. A szép idő mellett egy 

tízcentis vízállás emelkedés is jött, ami lehetővé tette, 

hogy az elektromos motorral hajtott 

motorcsónakunkat is vízre tegyük és így sokak 

örömére séta csónakázásra is lehetőség nyílott. 

Emellett a vízibicikliknek is nagy sikere volt, akárcsak 

augusztusban.  

A napot egy kellemes, Letkésig tartó evezéssel zártuk. 

A családi nap után a kikötőt elbontottuk, az eszközöket 

téli tárolóba tettük. 

A pályázati támogatásnak köszönhetően jövőre már 

nagyobb stéggel kezdhetjük a szezont. 

 

Örvendetesen sokan vették igénybe a szobi Egészségfejlesztési Intézet munkatársainak Szűrőbuszos 

kitelepülését. Vércukorszint mérésére a heti két rendelési alkalmával lehetőség van. Általában már reggel héttől, 

a nyolc órai rendelés előtt kérhető a mérés. 

 

Fejlesztések: Megérkezett a kültéri pingpong 

asztal. Tavaszig a Művelődési házban fogjuk 

használni. Végleges helyére csak tavasszal 

fog kerülni. A játszótér felújítása és bővítése 

nagyobb kihívás, mint azt gondoltuk. Nagyon 

sok jó döntést kell meghoznunk, hogy egy 

korszerű, akár évtizedekig használható 

játszótér épüljön meg. Emiatt ez a nagy 

munka csak tavaszra fog elkészülni. A 

játszótér használó gyerektől és szülőktől 

türelmet kérünk erre az őszre és télre. De ami 

készül, az megéri a várakozást! 

Végre megtörtént a templom melletti 

villanyvezeték átkötése a földkábelre. 

Eltűntek a templom környékét csúfító 

betonoszlopok. Az új világító oszlopok elegánsan világítják meg a teret és a templomot. Ezzel a munkával 



befejeződött a tér közterületi részének átépítése. A templomkertben még kettő padot kell letennünk és egy 

speciális kerékpár tárolót. Utána már csak a növények és gyep ápolása marad a feladatunk.   

 

Elkészült a Községháza udvarán az ömlesztett 

anyagtároló. Mostantól rendezetten tudjuk az 

árvízvédelemhez előírt mennyiségű homokot és 

a folyamatos munkáinkhoz szükséges sódert 

tárolni. Itt fogjuk tető alatt tárolni a közterületek 

ápolása során keletkező faaprítékot is. Ezt a 

műhely fűtésére is használjuk, de a lakosság 

számára is szívesen adunk belőle kipróbálásra.  

Mostantól folyamatosan tárolunk sódert tiszta 

állapotban. Akinek csak egy két talicskányi kell, 

ne hozasson tüzépről, forduljon hozzánk. Aki 

otthoni munkához több köbméter sódert használ 

fel, számíthat azzal, hogy ha a rendelt 

mennyiség a munka végén egy kicsivel 

kevésnek bizonyul, kiegészítjük. De, ha 

kimarad sóder a munka végén, ne tárolja az udvarban, ne hagyja, hogy a fű nője fel a sóder kupacot. Adja át a 

falunak, érte megyünk. 

 

Következő jelentősebb beruházásunk az Ipoly felőli buszmegálló kibővítése és megújítása lesz. Déli irányba is 

épül az akadálymentességi előírásoknak megfelelő rámpa, hasonlóan a meglévő, északi oldalihoz. Az épület 

mögött szabadtéri színpadot alakítunk ki. A betontámfalakat rézsűkövekkel takarjuk el és évelő növényeket 

ültetünk közéjük. 

 

Önkormányzatunk több ingatlant vásárolt a közelmúltban: megvettük a Petőfi utca 10. szám alatti befejezetlen 

házat a hozzátartozó telekkel. Ez után a Művelődési háztól a Rákóczi tér felé vezető út melletti, akáccal sűrűn 

benőtt telket. (Azóta az akácot már el is tüntettük. Jövőre szép gyep lesz a helyén.) Ennek a teleknek a végében 

lévő, néhai Szabó János és Terka néni házát is megvettük. Ezekkel az ingatlanokkal konkrét terveink még 

nincsenek, de a falu fejlődése szempontjából indokoltnak tartotta a Képviselő-testület, hogy a további 

állagromlást megakadályozzuk és később a falu érdekeivel egyező célra használjuk, vagy adjuk el. 

 

Falugondnokság: sajnálattal vettük tudomásul, hogy a szeptemberi Hírmondóban meghirdetett Uszodai járat 

iránt nem volt érdeklődés. Ugyanezt a szállítási lehetőséget felajánljuk alkalmi kulturális rendezvények 

látogatására. Kulturális munkatárasunk, Grósz Edit a facebookon fogja közzé tenni a környékbeli 

rendezvényeket. Így akár a váci Művelődési házba vagy a Dunakanyar Színházba is szívesen szállítjuk a 

lakosokat a szükséges szervezés alapján. 

Ezúton hívjuk fel az érintettek figyelmét arra, hogy az október elején bevezetett bolti járat-rend miatt kedden és 

pénteken lehetőleg csak kilenc órai indulással igényeljenek szállítást. Időpontot egészségügyi intézményekbe a 

hétnek ezen a két napján, Szobon fél-tíztől, Vácon tíztől, Pesten tizenegytől fogadjanak el. 

 

 

Tájékoztatjuk a lakosságot, hogy a szociális célú tűzifa támogatás helyi szabályairól szóló 

7/2016. (IX.30.) önkormányzati rendelet 3. § (2) bekezdése alapján a szociálisan rászorulók 

tűzifa támogatás iránti kérelmüket 2021. november 15-től nyújthatják be az 

Önkormányzathoz. Részletek a jogosultságról a Hírmondó következő számában.  



Hosszúlétra eszközkölcsönző: A kölcsönözhető eszközök listáját múlt év februárjában is közzétettük a 

Hírmondóban. Alább megismételjük, kiegészítve az újabb eszközökkel. 

A kölcsönző működésével a tapasztalatok továbbra is jók, a felmerülő újabb igényeket igyekszünk kezelni. Ennek 

megfelelően az anyagkölcsönzéseket életszerűbbé tesszük azzal, hogy benzint, hígítókat eladási céllal tartunk 

készleten. A vételárból pedig pótoljuk a készletet. A célunk, hogy a hígítóknál a literes kiszerelésnél kisebb 

igények esetén ne kelljen egész üveggel megvenni, illetve a maradékot visszavesszük, hogy otthon senkinek se 

kellejen maradék vegyszereket (mérgeket) tárolnia. A hígítók 100 Ft/ dl áron vihetők el, a benzin 550 Ft/ liter.  

Kérjük a lakosságokat, hogy a romlandó építőipari maradékanyagokat, cementet, gipszet hozzák be, ajánlják fel 

azoknak, akiknek csak kis mennyiségre van szükségük. 

 

Kölcsönözhető eszközök: 

Kéziszerszámok: 

ásó, lapát, gereblye, csákány 

teleszkópos nyelű fűrész 

sövényvágó olló 

karos metszőolló 

erővágó 

szöghúzó-feszítővas 

talicska 

molnárkocsi 

inbusz kulcs készlet 

szegecshúzó 

olajemelő (3 T) 

  

 

Egyéb eszközök 

létrák 2x9, 3x11 fokú 

betonkeverő 

tartályos kompresszor 

gázpalack (tele) 

üst, üstház 

hűtőszekrény 

kávéfőző 

tányérok, evőeszközök 

sörpad garnitúra 

akkumulátor töltő 

 

 

 

lamináló A/4 

szgk. utánfutó 

  

 

  

Sport eszközök 

kajak, kenu 

túrakerékpár 

kosárlabda 

focilabda, teqball labda 

tollasütő 

pingpong ütő és labda 

  

 

Gyógyászati segédeszközök 

járókeret, kerekes 

kerekes szék 

mankó 

fürdető szék kádhoz 

vérnyomásmérő 

  

 

Kezelővel kölcsönözhető gépek 

gödörfúró 10-15-20 cm átmérő 

vésőgép 

sövénynyírógép 

 

 

Szelektív 

hulladékszállítás 

időpontjai 

Október 27. 

november 24. 

december 22. 

Kérjük, hogy az elektromos 

hulladékot, legkésőbb 

október 26-ig, keddig hozzák 

be a községháza udvarába.  

 

Kérjük, hogy a lehullott faleveleket 

semmiképpen ne égessék! 

Közterületen az önkormányzat 

fűnyíróval aprítja (mulcsozza) és 

hagyjuk helyben lebomlani. Aki az 

összegyűjtött zöldhulladékára 

elszállítást igényel az jelezze a 

Községházán. 

 



 

Főbíró, törvénybíró, esküdtek 

 

A régmúltban a bíróválasztás a falu egyik legnagyobb eseményének számított, napját a kisbíró dobszóval adta 

tudtul a falu lakossága számára. A lelépő bíró bocsánatot kért azoktól, akiket hivatalába lépésétől kezdve 

valamilyen módon megbántott, és egyben javaslatot tett utódjára nézve. Az új bírónak a régi átadta a bírópálcát, 

a falu ládájának kulcsát és a falu pecsétjét. Ezután került sor a kisebb tisztségviselők megválasztására. Végül 

ünnepélyesen hazakísérték a bírót, aki a tanács tagjait és a tehetősebb, hangadó gazdákat áldomásra hívta. Néhol 

a választás emlékére háza elé fát ültettek, ekkor vitték át a kalodát a régi bíró házától, ezzel jelképezvén, hogy az 

igazságszolgáltatás most már az ő kezébe került. (Kaloda, szégyenfa: az elítélt személy lábát és/vagy kezét, néha 

nyakát is rögzítő, eltávozását megakadályozó rögzített faalkotmány.) A bíró mellett a részfeladatok elvégzésére 

még más bírák is működtek, akik a kisebb kihágásokban intézkedtek. Így a törvénybíró, a mezőbíró és más 

megbízatásokkal is gyakran találkozunk az emlékekben és feljegyzésekben. Ezenkívül már a középkortól kezdve 

a bíró közvetlen segítségeként a település nagyságának megfelelően 2–10 esküdtet választottak, akik közül a 

későbbi bírók kikerültek, hiszen már jól ismerték a falu minden ügyét-baját. Általában egynek közülük mindig a 

községházán kellett tartózkodnia, felvette a panaszokat, értesítette a bírót, ha annak hatáskörébe eső kérdés merült 

fel. Részt vett a végrehajtásokon, a szegények ügyében, segélyezésében javaslatot tett. A kisbíró a község állandó 

alkalmazottja, aki egész nap a községháza szolgálatára állt, ezért meghatározott konvenciót, ruházatot kapott, 

amit a XIX. század végétől egyre több helyen pénzfizetés váltott fel. Vele hívatták a feleket a községházára, 

kézbesítették a végzéseket. Legfontosabb feladata a dobolás, amikor a közérdekű híreket, vásárlási felhívásokat 

olvasta fel a falu különböző pontjain. Sajnos, a XX. századot megelőzően írásos feljegyzésekben kevés tölgyesi 

bíró neve maradt fenn az utókor számára. 1458-ból Hagyó János falubíró /villicus/ és János fia, Luka esküdt 

/jurátus/ nevét őrzi oklevél. 

Több mint három évszázaddal később, 1769-ben az úrbérrendezéskor a kilenc kérdőpontra adott válaszok alatt 

találjuk: Fő Bíró Farkas Ferenc, Törv. Bíró Fazikas Ignácz, Eskütt Kis Istvány, Varga Istvány, Tóth Mihál (a 

következő évben helyette: Fazikas Simon), Rostás Istvány, Hegedűs József és Mikó Istvány nevét, s mellette a 

saját kezűleg odatett keresztet. 

 

            Dr. Koczó József 

            helytörténet-kutató 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 



Élet a maraton után… 

"A siker nem abból fakad, amit néha csinálsz, hanem azokból a dolgokból, amik mellett következetesen 

kitartasz." -Marie Forleo. 

2017-ben, mikor rendszeresen futni kezdtem, magam sem gondoltam volna, hogy 

valaha olyan szavakkal fogok majd dobálózni, hogy "félmaraton futottam", 

"maratonista lettem", azt meg pláne, nem hogy "teljeseítettem életem első 

ultratávú versenyét". 

2021.10.02. Cserszegtomaj, reggel 6 óra és én ott állok életem első ultratávú 

versenyének rajtkapujában. Először tegyük is tisztába, mi is számít ultratávnak? 

Ultratávnak minősül minden olyan táv, ami a maratoni táv, vagyis a 42,195 

kilométer fölötti futást jelenti.  

Szóval Cserszegtomaj, október első szombatja, Vadlán Ultra Terep, mely egy 

terepfutó verseny a Keszthelyi-hegységben. A futók 50 és 108 km-es távon 

rajtolhattak enyénileg vagy csapatban teljesítve. 

 Én az egyéni 50 km-es távon mérettettem meg magam 

és indultam el életem eddigi legnagyobb kalandjára, melyet temérdek felkészülés és 

tudatos, edzői segítséggel való munka előzött meg.  

 Egy ilyen kaliberű versenyen első bálozóként és nem hivatalos sportolóként, 

leginkább a teljesítés volt a fő cél és a szintidőn belüli beérés, melyet sikeresen 

abszolváltam. Persze a táv mellett meg kellett küzdeni a terepfutás adta nehézségekkel 

is, mint például a szintemelkedés, vagyis hegyre fel menni, majd hegyről lejönni.  

Ekkora táv esetén a jó fizikum mellett elengedhetetlen volt a mentális felkészülés is, 

fejben ott lenni, sokszor ugyanis ezen áll vagy bukik a 

dolog, a megfelelő tudatos frissítésről nem is beszélve.   

Akkor és ott olyan mélységeket és magasságokat 

megéltem, amit nem is gondoltam volna, hogy 

egyáltalán létezik.  A legnagyobb önismereti lecke.  

 9 óra futás, majd 57 km teljesítés, melyben az eddigi évek futómunkája benne 

volt.  Fél napnyi boldogság, fél napnyi küzdelem, ami beigazolta, hogy miért volt 

érdemes számtalanszor futocipőt húzni, ködben, sárban, esőben, fagyban, 

kánikulában, kifogásokat nem keresve.  

Mindig van tovább és mindig van ami motivál ebben a sportágban, ami számomra 

mára már nem hobbi, hanem szenvedély! Köszönöm, mindenkinek aki bíztatott! 

    Pintér Anita  

 

Gratulálunk Anita!  

Ipolytölgyes hétköznapjainak évek óta megszokott része, hogy Anita 

futni indul, vagy onnan érkezik fáradtan, izzadtan. Kevesen tudják, hogy 

ilyenkor miért fut, mennyit fut. Azt is csak egy korábbi híradásából 

tudjuk, hogy versenyekre jár. Íme, a legújabb trófea! Extrém erőpróba! 

Faluhelyen még a kocogás sem jellemző. Talán csak a bajnokságokban 

szereplő focista fiataljaink tudják értelmezni ezt a teljesítményt. Sőt, - 

Anita ugyan nem írta, de én megtudtam tőle, ezen a versenyen még 

tájékozódni is kellett, és el is tévedt, ami az ötven kilométert további 

héttel növelte.Nincs tudomásunk arról, hogy tölgyesi származású sportoló ilyen kimagasló szinten űzött volna 

egy sprotágat, - gratulálunk Anita és további sikereket kívánunk. Büszkék vagyunk Rád!   

Radnai Bertalan 


